

# СОДЕРЖАНИЕ

---

## Номер 4, 2015

---

Законодательство о государственных закупках: история вопроса и актуальные проблемы правоприменения

*И.В. Панова*

5

### ПРАВА И СВОБОДЫ ЧЕЛОВЕКА И ГРАЖДАНИНА

Личность в координатах модернизации взаимодействия гражданского общества и правового государства

*Л.А. Нудненко*

13

### СРАВНИТЕЛЬНОЕ ПРАВОВЕДЕНИЕ

Формационно-цивилизационный подход в сравнительном правоведении

*В.Е. Чиркин*

22

### ГОСУДАРСТВО И ЦЕРКОВЬ

О некоторых проблемах канона в церковном праве

*А.М. Осавелюк*

28

### ХОЗЯЙСТВО, ТРУД, ПРАВО

Введение товара в гражданский оборот в аспекте доказывания гражданско-правового нарушения исключительных прав. Опыт РФ, ФРГ и Европейского Союза. Материально-правовой аспект

*С.И. Крупко*

35

### ПРАВОВАЯ, ПОЛИТИЧЕСКАЯ И РЕЛИГИОЗНАЯ МЫСЛЬ

Теория естественного права (Предметный аспект)

*Е.А. Фролова*

45

Свобода совести в Коране

*А.А. оглы Мамедзаде*

54

### ЗА РУБЕЖОМ

Муниципальное управление в США: организация и современные тенденции развития

*А.И. Черкасов*

64

### В ГОСУДАРСТВАХ – УЧАСТНИКАХ СНГ

Современные реалии развития белорусского информационного законодательства: теоретико-методологические подходы к систематизации

*Т.З. Шалаева*

74

### СТРАНИЦЫ ИСТОРИИ

Программа реформирования земельных отношений в России на рубеже XIX – начала XX в. в неолиберальной и неонароднической доктринах

*А.В. Попова*

84

## **НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ**

Некоторые официальные категории и документы, связанные с присуждением ученых степеней в современной России: проблемы теории и практики

*В.Н. Протасов*

93

---

### **ТРИБУНА МОЛОДЫХ УЧЕНЫХ**

О модернизации государственно-территориального устройства Российской Федерации

*М.Н. Федорец*

98

Приватизация земельных участков собственниками расположенных на них зданий, сооружений

*О.А. Новоселова*

102

Особенности оценки показаний эксперта в англо-американском уголовном процессе

*Е.Ю. Самутичева*

106

---

### **НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ**

Соотношение криминальных реалий и теорий права в России (Доклад на конференции

“Актуальные аспекты анализа и обобщения современного правоведения”)

*В.В. Лунеев*

110

Обзор “круглого стола” журналов “Государство и право”, “Правовая политика и правовая жизнь”, «Вектор науки ТГУ. Серия “Юридические науки”» на тему “Проект концепции правовой политики в сфере юридической ответственности”

*А.В. Малько, Д.А. Липинский, А.А. Мусаткина*

115

---

### **КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ**

С.Г. Павликова, И.А. Умнова. Конституционное право. Учебное пособие

*Г.Ф. Ручкина*

122

П.Г. Лахно. Энергетическое право Российской Федерации: становление и развитие

*М.И. Клеандров, С.Н. Шишкин*

123

---

### **ПЕРСОНАЛИИ**

К 30-летию юридического образования в Тюменском регионе

125

70-летие профессора Виктора Егоровича Севрюгина

127

# CONTENTS

---

---

## Number 4, 2015

---

---

The law on public procurement: background and current Law enforcement issues

*I.V. Panova*

5

### THE RIGHTS AND FREEDOMS OF MAN AND CITIZEN

The person in the coordinates of the modernization of the interaction between civil society and legal state

*L.A. Nudnenko*

13

### COMPARATIVE JURISPRUDENCE

Formation-civilisational approach in comparative law

*V.E. Chirkin*

22

### THE STATE AND THE CHURCH

On some problems of the Canon in the Church law

*A.M. Osavelyuk*

28

### ECONOMY, LABOR, LAW

The Bringing of Good to Market from the aspect of Evidencing civil Violation of Intellectual Property Rights. The Experience of Russia, Germany and the European Union. Material legal aspect

*S.I. Krupko*

35

### LEGAL, POLITICAL, RELIGIOUS THOUGHT

The theory of natural law (substantive aspect)

*E.A. Frolova*

45

Freedom of religion in Koran

*A.A. ogly Mamedzade*

54

### ABROAD

Local government in the United States: organization and modern tendencies of development

*A.I. Cherkasov*

64

### IN THE COUNTRIES – MEMBERS OF THE COMMONWEALTH OF INDEPENDENT STATES

Contemporary realities of Belarusian information legislation: theoretical and methodological approaches to systematization

*T.Z. Shalaeva*

74

### PAGES OF HISTORY

The program of reform of land relations in Russia at the turn of the 19-th and early 20-th centuries in neoliberal and neonurodytas doctrines

*A.V. Popova*

84

## **SCIENTIFIC REPORTS**

Some official categories and documents connected to award of scientific degrees in modern Russia:  
problems of the theory and practice

*V.N. Protasov*

93

---

## **TRIBUNE OF YOUNG SCIENTISTS**

On modernization state-territorial structure of the Russian Federation

*M.N. Fedorets*

98

Privatization of the land plots by the owners of the buildings, constructions, located on them

*O.A. Novoselova*

102

Evaluating expert testimony in the Anglo-American criminal procedure

*E.Yu. Samuticheva*

106

---

## **SCIENTIFIC LIFE**

The ratio of the criminal realities and theories of law in Russia (Report on the conference

“Current aspects of the analysis and synthesis of modern jurisprudence”)

*V.V. Luneev*

110

Overview of the “Round Table” journals “State and law”, “Legal policies and legal life”,  
«Vector science TSU. A series of “Legal science”» on subject “The Project of the concept of  
legal policy in the sphere of legal response does”

*A.V. Mal'ko, D.A. Lipinsky, A.A. Musatkina*

115

---

## **CRITICISM AND BIBLIOGRAPHY**

S.G. Pavlikov, I.A. Umnova. Constitutional law. Tutorial

*G.F. Ruchkina*

122

P.G. Lakhno. Energy law of the Russian Federation: the formation and development

*M. I. Cleandrov, S.N. Shishkin*

123

---

## **PERSONALIA**

The 30th anniversary of legal education in the Tyumen region

125

The 70th anniversary of professor Victor E. Sevryugin

127

---

---